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ACTA 1a sessió del Grup de treball  2023 

Carta Europea del Turisme Sostenible al Parc Natural de l’Alt Pirineu 

Sessió majoritàriament presencial amb algun participant online, 27 de febrer de 2023 

 

Assistents 

Presencials:  

Marc Sans, tècnic de medi ambient Consell Comarcal del Pallars Sobirà 

Maria Ancil Cuscó, Associació Turisme Rural Pallars Sobirà 

Pepa Cecilia, tècnica de turisme del Consell Comarcal del Pallars Sobirà 

Eva Múrcia, Consorci GAL Alt Urgell - Cerdanya 

Marta Cortina Cortina, Càmpings de Lleida 

Marta Erena Sebastian, tècnica de promoció econòmica i turisme de l’Ajuntament de Sort 

Quim Portet, tècnic de promoció econòmica i sector agroalimentari de l’Ajuntament de Sort 

Josep Queró, president del Parc Natural de l’Alt Pirineu 

Marc Garriga, director del Parc Natural de l’Alt Pirineu 

Moises Villanueva, tècnic del Parc Natural de l’Alt Pirineu 

Ramon Aytes, Hotel Pessets - La Xicoia 

Eva Fiter – directora d’IDAPA 

Noemí Ruich Cera, Consorci Turisme Valls d'Àneu i tècnica del Consell Comarcal del Pallars Sobirà 

Alba Martínez, tècnica del Consell Comarcal del Pallars Sobirà 

Cristina Teixó, IES Hug Roger III de Sort 

Aroa Yagüe, tècnica de turisme de l’Ajuntament del Baix Pallars 

Joan Ramírez Ruiz, regidor de l’Ajuntament de la Guingueta d’Àneu 

Francesc Rodriguez, Associació de Guies Intèrprets del Parc Natural de l’Alt Pirineu 

Eva Tarragona, mOntanyanes (secretaria tècnica de la CETS)  

Anna Palau, mOntanyanes (secretaria tècnica de la CETS) 

 

Virtuals:  

Carlos Guardia, tècnic d’IDAPA 

Jordi Cots i Domínguez, Delegació Territorial del Govern a l'Alt Pirineu i Aran – GC 

Ramon Iglesias, tècnic del Patronat de Turisme de la Diputació de Lleida 

 

Descripció de la sessió 

 

La sessió ha tingut una durada de 2,5hores, entre les 10 i 12.30 hores i s’ha realitzat a la Sala 

annexa a la sala de Plens del Consell Comarcal del Pallars Sobirà.  

 

Els temes tractats han estat els següents:  

 

Estat actual de la candidatura de la CETS 

- La candidatura de la CETS del Parc Natural es va entregar al desembre del 2023 i ara 

l’estan revisant per tal de ser acceptada.  
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- Abans de l’acceptació ens visitarà un auditor de la CETS que es reunirà amb el Parc, amb 

el grup de treball i realitzarà alguna visita a empreses o espais del Parc. La visita està 

prevista per la primavera i, segurament, caldrà fer feina prèvia amb el Grup de treball per 

organitzar-la.  

- L’auditor, després de la visita, pot proposar modificacions en el Pla d’Acció per tal 

d’acceptar la candidatura.  

 

Previsió de sessions de treball de la CETS pel 2023 

- Enguany hi ha programades, com a mínim, 4 trobades amb el Grup de treball de la CETS. 

La primera es la que es realitza avui, i les altres 3 es faran una per trimestre. Es preveu que 

quan vingui l’auditor de la CETS aquesta s’emmarqui, o bé en la 2a trobada del Grup de 

treball o bé en la 3a.  

- Hi ha previstes 2 sessions de treball amb el Fòrum permanent de la CETS.  

- A final d’any, caldrà fer una presentació a les empreses turístiques per informar-les dels 

requisits per acreditar-se a la CETS i valorar la seva candidatura.  

- A banda, es contempla la necessitat de crear subgrups de treball més petits amb els 

membres del Grup de treball de la CETS per treballar específicament les accions del Pla 

d’Acció del 2023.  

 

Repàs de l’estat actual de les accions del Pla d’Acció del 2023 liderades per altres agents 

que no sigui exclusivament el Parc Natural 

 

S’ha fet un repàs de les accions incloses dins del Pla d’Acció per tal de saber en quin punt estan 

d’execució i valorar la necessitat de crear un subgrup de treball per tirar-les endavant.  

 

En aquest repàs no s’han inclòs les accions del programa 1 i 2, les quals estan liderades bàsicament 

pel Parc Natural o per entitats que no han pogut assistir a la reunió.  

 

Accions:  

 

A19. Els tècnics de l’Ajuntament de Sort han explicat que estan confeccionant la formació en 

sostenibilitat adreçada a les empreses turístiques del Pallars Sobirà. S’ha comentat la possibilitat 

de que també hi participin les empreses de la resta del territori CETS, específicament les de l’Alt 

Urgell.  

 

Important el curs de sostenibilitat turística s’adapti al màxim possible als principis i requisits han 

de complir les empreses vulguin entrar a la fase II. Aqui hi ha tota la informació, es important ho 

tinguin molt en compte: https://redeuroparc.org/fase-ii-cets/ 

 

Aquesta acció es complementa amb l’A31 que és la formació en sostenibilitat adreçada al sector 

de la restauració. El Ramon Aytés comenta que en el seu cas, que té un establiment hoteler amb 

restaurant, se li duplica la feina i que potser se podria valora de fer una cosa complementària.  

https://redeuroparc.org/fase-ii-cets/
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També en el marc de l’A34 el Consell Comarcal del Pallars Sobirà organitzarà una formació sobre 

prevenció de residus de cara al març i s’inclourà com una sessió més de les formacions anteriors.  

 

A20. S’acorda que IDAPA convoqui una sessió de treball amb els tècnics dels 2 Consells 

Comarcals i els 18 ajuntaments de la CETS que tenen accions previstes en millora i adequacions 

de senders pel 2023, també es convocarà al tècnic de camins del Parc Natural. Es valora també 

convidar al tècnic de camins del Parc Nacional. La sessió caldria fer-la al març en format virtual 

per facilitar la participació. Cal que la sessió sigui el mes aviat possible per planifica bé el 

manteniment de camins d’aquest 2023. 

 

Es comenta que aquest grup de treball (subgrup de la taula de senderisme) es pugui reunir a l’inici 

de cada any i així planificar conjuntament les accions.  

També s’acorda que en el marc de la reunió es pugui parlar de l’A21 per saber si hi ha accions 

previstes per adequar senders que puguin ser accessibles a tots els públics.  

 

 

A21. Des del Parc es farà un fulletó per donar a conèixer els senders adaptats.  

Els camins que estan adaptats i es poden incloure en el fulletó són:  

- Sant Joan de l’Erm (s’acabarà en breu) 

- Mollera d’Escalarre 

- Rubió 

El Consell Comarcal del Pallars Sobirà ha posat les rutes de mobilitat reduïda en el seu wikilok.  

Es comenta que els següents senders, amb una inversió moderada, es podrien adaptar:  

- Les Vernedes 

- Isil a Sant Joan 

- El camí del colesterol a Esterri 

A banda, a Espot, al Parc Nacional hi ha 3 senders adaptats.  

A més, el Museu de Gerri de la Sal està a punt d’inaugurar l’ascensor per fer l’edifici accessible. 

També estan revistant el guió de la visita amb l’Entitat Alba Jussà per fer les visites aptes per a 

tots els públics. Finalment, enguany estan confeccionant el Pla d’Accessibilitat del Museu amb 

previsió de finalitzar-lo aquest 2023.   

 

A22. Els espais que s’estan adequant per a l’acollida de grups grans són:  

1. Pla de Salito: aiguamoll extra a Escalarre i mirador 

a. Hi ha la limitació de creuar el riu, l’opció de fer un pont és molt cara i es valora 

l’opció d’instal·lar una barcassa amb corda per poder fer la ruta circular.  

2. Guaita de carronyaires (Embonui) per a les escoles (capacitat 20 alumnes). 

a. Ara s’ofereix la visita a les escoles de l’àmbit del Parc però hi hauria capacitat per 

a més grups i es valora poder-ho oferir a les empreses de receptiu turístic del 

territori CETS per si volen oferir-ho als seus grups.  

3. El Parc adequarà l’entorn del Port del Cantó per ordenar l’ús públic i serà un punt on 

podran estacionar busos. Aquest projecte inclou l’adequació d’un on hi haurà un mirador 

astronòmic. 
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4. Per Sant Joan es preveu inaugurar a Rubió el “Centre de Descoberta de les Ciències de la 

Terra de l’Alt Pirineu”. 

5. Planter de Gerri de la Sal que s’està adequant perquè sigui un punt de visita per conèixer 

el Parc Natural + Geoparc + Reserva de Boumort. Serà un espai idoni per portar escoles 

i fer educació ambiental.  

 

També s’aclareix que el mirador del Camina Pirineus a Guils del Cantó està fet però falta 

l’autorització del Ministeri per obrir-lo al públic.  

 

A23.  El Consell Comarcal del Pallars Sobirà ha obtingut un ajut Next Generation per a un projecte 

de cicloturisme. Les actuacions que es portaran a terme s’han d’acabar de concretar de cara al 

setembre del 2023. Es comenta la possibilitat de fer una presentació del projecte amb el grup de 

treball de la CETS per donar-lo a conèixer i poder valorar si alguna acció està alineada amb el Pla 

d’Acció de la CETS.  

 

S’acorda fer un escrit dirigit a la Conselleria de Territori per tal de demanar la creació d’un carril 

ciclable que vagi de Sort a Esterri (tasca a realitzar pel PNAP). El tram Sort-Rialp ja es contempla 

dins del Pla d’Acció de la CETS. Cal afegir les propostes ciclables Llavorsí- Tavascan i Llavorsí- 

Areu.   

 

Des de l’oficina de Turisme de Sort comenten que actualment a la comarca ja venen grups 

d’Holandesos a fer rutes en bici però que caldria reforçar la infraestructura per potenciar-ho més.   

 

A25. Pel que fa l’ordenació de les àrees d’autocaravanes per tal de fomentar que aparquin en 

zones habilitades, es comenta que caldria impulsar l’estudi que contempla el Pla d’Acció de la 

CETS i que caldria demanar a la Diputació de Lleida de manera formal si ells ho poden fer.  

 

També es comenta que caldria que aquestes espais es gestionessin per tal d’oferir un mínim de 

serveis a les autocaravanes i que, sobretot, caldria que fossin de pagament.  

 

A26. Des de l’Institut de Sort expliquen que pel proper any preveuen tenir ja l’acreditació com a 

escola Slow Food activa i que les empreses podran fer la formació que vulguin fent els mòduls 

que els interessin. La formació en ecoturisme no saben si la podran realitzar l’any vinent perquè 

en el catàleg que ha editat la Generalitat de formacions no han inclòs aquesta categoria i estan 

fent encara gestions per tirar-ho endavant el més aviat possible.  

 

També, des del Parc es preveu fer la formació de bon coneixedor el 2024, es fa cada 3 anys. I en 

un futur, es farà una formació per que les empreses de la CETS esdevinguin informadores del Parc.  

 

Faltarà consultar als instituts de l’Alt Urgell si tenen alguna formació vinculades a l’Estratègia i Pla 

d’acció CETS.  
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A28. Els 2 Consells Comarcals, en el marc del Treball a Comarques del SOC comptarà amb tècnics 

per donar suport a les empreses per a la millora de l’ocupació. Les dues tècniques del Pallars 

Sobirà ja han assistit a la reunió i a l’Alt Urgell tenen previst incorporar a les persones de cara al 

març.  

 

A29. Des del Parc es vol renovar i actualitzar el catàleg de productors agroalimentàries del Parc 

que ja es va fer fa uns anys i fer-lo seguint el disseny del catàleg del Parc Natural del Montsant. 

Es pot consultar el catàleg a: Acció 29 – Lo del catàleg del Montsant es pot afegir a l’acta que 
està consultable a l’adreça: https://parcsnaturals.gencat.cat/ca/detalls/Article/Cataleg-De-
Montsant-a-Taula-00001 
 

En el catàleg també es presentaran les experiències turístiques que realitzin els productors. Es 

comenta de consultar la plataforma de la Diputació de Lleida https://alimentsdelterritori.cat, i de 

Benvinguts a pagès i coordinar-se amb altres projectes similars.  

 

A30. Es comenta que un dels problemes més greus que afecten al sector ramader són els gossos 

sense lligar. Per això es proposa fer un model  d’ordenança municipal per regular que els gossos 

“de no treball” s’hagin de portar lligats i poder millorar la convivència amb la ramaderia. Caldria 

fomentar que els ajuntaments de la CETS l'aprovin. I després fer-ne difusió. El Parc Natural 

proposarà a la seva Junta Rectora com un dels punts a l’ordre del dia que s’acordi de tramitar, 

aprovar implementar aquestes ordenances municipals dels gossos lligats.  

 

A31. Aquesta acció s’ha de coordinar amb l’acció de formació en sostenibilitat als allotjaments.  

 

A32. Es comenta que cal fer una trobada específica amb Museus (avui falta la presència de 

l’Ecomuseu d’Esterri). Que en alguns casos hi ha col·laboracions estables, però cal definir més 

activitats conjuntes per reforçar la seva tasca.  

 

A34. Des del Consell Comarcal del Pallars Sobirà es farà una acció formativa al març sobre 

prevenció de residus que s’oferirà a les empreses d’allotjament i restauració que facin la formació 

en sostenibilitat.  

 

A banda, ara hi ha un ajut de l’Agència de Residus per a privats i associacions per fomentar 

recollida d’orgànica, tèxtils i olis. Des del Consell Comarcal proposen de demanar-ho amb les 

empreses que estiguin interessades.  

 

Des del Consell Comarcal també estan tirant endavant una acció de prevenció de residus en 

esdeveniments populars i també es comenta de poder fer una acció amb els refugis del Parc 

Natural similar a la que s’ha fet amb els refugis del Parc Nacional.  

 

Cal parlar amb l’òrgan gestor de residus de l’Alt Urgell per conèixer si es vol implicar en les accions.  

 

A35. Idapa te previst constituir una taula de mobilitat, però de moment, no s’han iniciat accions 

en aquest sentit. L’Estratègia del Pirineu, impulsada pel Departament de Territori, té previstes 

https://parcsnaturals.gencat.cat/ca/detalls/Article/Cataleg-De-Montsant-a-Taula-00001
https://parcsnaturals.gencat.cat/ca/detalls/Article/Cataleg-De-Montsant-a-Taula-00001
https://alimentsdelterritori.cat/
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accions per millorar la coordinació entre agents que intervenen en la mobilitat, reforçar serveis, 

intermodalitat i comunicació. Cal definir què pot fer-se per impulsar les actuacions previstes en 

aquest projecte.  

 

Recull d’imatges 

 

 

 

 


